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V jarním čísle najdete 
Víla Vrbička zve na Otvírání studánek
31. 5. od 14 h u Studánky víly Vrbičky 
na kraji lesa za konírnou

6. 6.  Otevřená přírodní zahrada Moravánek 
se dopoledne již podruhé zapojí do akce 
Víkend otevřených zahrad

Lorem ipsum dolor sit amet, 
consectetur adipi scing elit

Vážení moravanští občané, 
s přicházejícím jarem nám bohužel 
přichází i stále více změn a omezení 
v souvislosti s koronavirovou nákazou.

Na OÚ v Moravanech se  snažíme 
okamžitě reagovat na veškeré změny 
a přitom zajistit chod obce.  

Prosíme o vaši maximální opatrnost 
a ohleduplnost.

Ve středu 13. 5.  2020 proběhne již 
24. ročník sbírky Český den proti rakovině 
ZŠ Moravany zajistí na tento den prodej 
kytiček i v Moravanech

Veškeré termíny uvedené v tomto vydání se mohou měnit nebo rušit.  
Sledujte stránky obce, hlášení rozhlasu a vývěsky. Děkujeme.

Zaměstnanci a zastupitelé obce vám přejí krásné Velikonoce! 
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Kalendář akcí - bude upřesnován dle aktuální situace

Duben
22.4. Zápis do ZŠ
25.4. Farmářské trhy
28. 4. Moravanští muzikanti hrají, sál KD
30.4. Pálení čarodějnic

čarodějnické odpoledne pro děti
------------
Květen
6.5. Vydávání přihlášek pro zápis do MŠ
13.5. Český den proti rakovině - prodej kytiček
22.-24.5. Tenisový turnaj čtyřher kategorie muži/ženy
23.5. Farmářské trhy
30.5. Dětský den 
31.5. Otvírání studánek
------------
Červen
6.6. Druhý ročník turnaje v judu mezi oddíly

Modřic-Moravan-Ořechova
6.6. Otevřená přírodní zahrada Moravánek

dopolední sobotní program v zahradě
19.-21.6. Tenisový turnaj ženy
20.6. Pohádkový potok
------------
Červenec
3.7. Letní kino
------------
Srpen
3.-7.8. Tenisový příměstský tábor v Moravanech
28.8. Letní kino 
------------
Září
4.-6.9. Tenisový turnaj muži
12.9. Krojované slavnosti
19.9. Farmářské trhy
------------
Říjen
17.10. Farmářské trhy

Dle aktuální situace změny vyhrazeny.

SVOZ ODPADŮ

 NEBEZPEČNÝCH A VELKOOBJEMOVÝCH 

    Kdy:      SOBOTA  13. 6. 2020  

od 8,00  do 12,00 hod.

Odebírá se nebezpečný 
a velkoobjemový odpad.

Např.: zbytky olejů, brzdových 
kapalin, barev a jiných chemikálií, 
včetně znečištěných obalů z těchto 
odpadů, dále akumulátory, suché 
monočlánky, léky, galvanické články 
a zářivky.
A ostatní odpady jako textil, starý 
nábytek, pneumatiky.

Odpad bude odebírán
na ulici Vepácká!!!

Zároveň bude prováděn zpětný 
odběr různých domácích spotřebičů.

• NEODEBÍRÁ SE STAVEBNÍ SUŤ
• TUTO SLUŽBU POSKYTUJEME 

V RÁMCI OBCE PRO FYZICKÉ 
OSOBY, 

• NE PRO ŽIVNOSTNÍKY 
A PODNIKATELE

• PNEUMATIKY SE ODEBÍRAJÍ 
POUZE BEZ DISKŮ

• OBČANÉ JSOU 
POVINNI DOVEZENÝ ODPAD 
VYKLÁDAT DO PŘISTAVENÝCH 
KONTEJNERŮ

• SVOZ JE POUZE PRO OBČANY 
S TRVALÝM POBYTEM 
V MORAVANECH

• OBČANÉ JSOU POVINNI 
NA VYŽÁDÁNÍ PŘEDLOŽIT 
OBČANSKÝ PRŮKAZ

Moravany jsou zapojené do projektu Jižní Morava království Komety. 
Tento projekt je zaměřený zejména na zvýšení povědomí o společenských, sportovních
i kulturních aktivitách jednotlivých míst kraje. 
Sledujte: www.hc-kometa.cz, sekci KOMUNITA, KRÁLOVSTVÍ KOMETY

Farmářské trhy v Moravanech slaví letos 10 let.
Trhy by se měly konat v následujících sobotních 
termínech - 25. 4., 23. 5., 19. 9. a 17. 10. 
od 8-12 hodin před Moravanskou rychtou.

Opět se můžete těšit na tradiční farmářské produkty, 
které do Moravan jezdí po mnoho let. 

Na první trhy v dubnu přijede zahrát

country kapela Ponny Express.

Těšíme se na vás. 

Michaela Stanislavová, organizátorka

https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
https://www.hc-kometa.cz/
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Z radnice

Na čem pracujeme, co pro vás chystáme

V dnešních dnech se snažíme zejména zajistit 
veškerá opatření v souvislosti s koronavirovou 
infekcí a udržet obec v chodu. Objednali jsme 
200 kusů roušek. Budou k vyzvednutí na obci. 
Určeny jsou zejména pro seniory, sledujte 
stránky obce.

Od posledního vydání ML uběhlo již čtvrt 
roku a na předvánočním zasedání zastupitelstva 
došlo ke schválení tří obecně závazných 
vyhlášek. Všechny OZV najdete na webu obce 
v sekci Dokumenty obecního úřadu, dále 
Vyhlášky a nařízení.

OZV 1/2019 se týká stanovení školského obvodu 
ZŠ Moravany. Došlo k rozšíření stávající spádové 
oblasti do naší místní ZŠ a změně spádovosti 
ze ZŠ Ořechov do ZŠ Bosonožská ve Starém 
Lískovci. Také z tohoto důvodu byla nově 
zavedena autobusová linka č. 51, kterou mohou 
školáci využívat.

OZV 2/2019 je aktualizací předchozí vyhlášky 
o stanovení systému shromažďování, sběru, 
přepravy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů na území obce Moravany. 
Aktualizace se týká především třídění jedlých 
olejů a tuků. Popelnice byly umístěny 
za obchodem a v oblasti Jabloňový sad. Tyto nové 
popelnice se vyváží na objednávku, tj. budou-li 
plné, uvítáme aktuální podnět ze strany občanů.

OZV 3/2019 pak stanoví pravidla pro vybírání 
místního poplatku ze psů, který můžete uhradit 
na pokladně obecního úřadu, ale lépe posílejte 
na účet obce 6824641, kód banky 0100. VS je RČ 
poplatníka. Pokud VS nevíte, e-mailem si o něj 
napište na OÚ.

Určitě neuniklo vaší pozornosti, že byly zahájeny 
stavební práce na kruhovém objezdu na ulici 
Hlavní při výjezdu na Brno, směr OC Futurum. 
Dle aktuálních informací dojde k uzávěrce této 
komunikace z důvodu stavby od 1. 4. 2020 
do 15. 5. 2020. Plánuje se i druhá uzávěra, 
nicméně ta ještě není oficiálně schválena. 
Pro MHD by měl být průjezd stanovištěm 
zachován v plném rozsahu. Součástí dokončené 
stavby budou i dvě nové autobusové 
zastávky a zeleň.

Pozn.: Jelikož se souběžně zahájí práce 
na kanalizaci na ul. Ořechovská od OC Futura 
směrem k Moravanům, bude komunikace 
průjezdná na semafory. Byť se souběh těchto 
staveb může zdát nesmyslný, domnívám se, 
že varianta, kdy na semaforech nebude doprava 
z Moravan, ale jen z Jabloňového sadu 
a okrajových částí Brna, je pro plynulost lepší.

V souvislosti s výše uvedenou investiční akcí 
pokračujeme v přípravných pracích na sportovní 
hale, která by jednou mohla vyrůst vedle 
kruhového objezdu. V této souvislosti 
spolupracujeme se sportovní komisí, která naše 
práce připomínkuje. V současnosti probíhá 
územní řízení a doufáme, že celou investici 
dle stávajícího projektu odsouhlasí.

Co se týče vybudování víceúčelového sportoviště 
pro ZŠ za jezdeckým areálem směrem do Vrbiček, 
tak v současné době se stavební úřad vypořádává 
s námitkou firmy, která jízdárnu a přilehlé 
pozemky vlastní (např. p.č. 1183/10 v k.ú. 
Moravany u Brna). Pakliže nebudeme schopni 
dodržet podmínky přidělené dotace 5 milionů Kč 
a ještě na jaře zahájit stavební práce, bude obec 
Moravany tuto dotaci nucena vrátit. S dotací, 
či bez ní jsme však připraveni tuto investiční akci 
v budoucnosti zrealizovat.

Dalším tématem, které se opět s přiblížením 
zápisů začíná skloňovat, je nedostačující kapacita 
MŠ. Již jsme v minulosti zmiňovali, že jsme 
bohužel neúspěšně žádali o dotace na vybudování 
třetí budovy MŠ, jelikož nám nebylo zavčas 
vydáno stavební povolení z důvodu námitek 
majitele sousední parcely p.č. 457/225 v k.ú. 
Moravany u Brna. Z těchto důvodů jsme vešli 
do jednání s MČ Brno-Střed o pronájmu jedné 
třídy na MŠ Pšeník, čímž bychom stávající 
kapacitu naší MŠ navýšili o zhruba 25 míst. Tato 
jednání však nejsou u konce, prosíme o strpení, 
budete včas informováni. 

Další viditelnou činností, které jste si mohli 
zřejmě s podivem všimnout, je vytyčování polních 
cest. Jelikož některé polní cesty zasahují 
do vlastnictví soukromých subjektů, byli jsme 
místním zemědělcem vyzváni, abychom situaci 
napravili dle katastru.
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Z radnice 

Koncem února tak došlo ke geometrickému 
zaměření a vykolíkování několika polních cest. 
Prosíme, abyste ještě letos využili stávajících 
a vyjetých polních cest, ty vykolíkované následně 
zohlední zemědělec při další orbě, čímž dojde 
k návratu polních cest do svých původních kolejí.

Průběžně pracujeme na projektech výsadby 
zeleně na obecních pozemcích. Počítáme letos 
s výsadbou lesa (oblast Malá sekera), výsadbou 
stromových alejí (podél již zmiňovaných polních 
cest) a zvládneme-li (časově, papírově i finančně), 
přibudou louky, sady, paseky, remízky. 

Paralelně budeme i letos těžit uschlé borovice 
a přerostlé akáty. Těžba v lese bude probíhat již 
z jara, dále případně i na podzim mimo vegetační 
období. Prosím dbejte zvýšené opatrnosti během 
probíhajících lesních prací. 

Velkou investiční akcí v řádu desítek milionů, 
která se bude roky připravovat, je plánovaná 
rekonstrukci kanalizace v oblasti ulic Žitná, 
Sadová a přilehlé části ulice Hlavní, 
resp. vytvoření oddílného systému 
odkanalizování obce tak, jak je řešeno v nových 
částech obce. Projekt je v současné době 
ve stádiu zpracování projektové dokumentace 
pro spojené územní a stavební povolení a během 
příštího měsíce by měl být podán na vodoprávní 
a stavební úřad.

Pokračují i přípravné práce na projektu 
kamerového systému v obci. Kamery by měly být 
umístěny na vjezdech do obce a na klíčových 
bodech v obci, aby monitorovaly veřejné 
prostranství a mohly tak v případě potřeby 
objasňování přestupků či trestních činů sloužit 
jako důkazní materiál.

Postupně dochází k elektronizaci smluv, začali 
jsme elektronickou pasportizací místního 
hřbitova. Došlo k zaměření stávajících hrobů 
a hrobových míst, dojde k rozplánování dalších 
míst pro budoucí zájemce o pronájem. Místní 
hřbitov bude doplněn dvěma lavičkami a zelení.

Dílčími kroky se snažíme minimalizovat 
i nedotažené práce v oblasti Jabloňového sadu. 

Rádi bychom ještě letos přidali herní prvky 
na dětské hřiště, dořešili park s bikrosovou 
drahou (t. č. hromadu hlíny), správně napojili pár 
domů na místní kanalizaci, převzali plně veřejné 
osvětlení, dořešili parkovací stání pro invalidy. 
Uvažujeme o zahájení prací na stavbě chodníku 
„zadem“ podél pole do OC Futurum. 

Od nového školního roku dojde ke změně 
vybírání poplatků za individuální účast 
na sportovních kroužcích v sále Kulturního 
domu. Již nebude muset každý, kdo sportovní 
aktivity v sále navštěvuje, vyzvedávat kartičku 
na pokladně obecního úřadu oproti ročnímu 
poplatku, ale bude zpoplatněna každá pronajatá 
hodina v pololetním souhrnu. Takto ubude 
administrativy. A za vybrání poplatků bude 
zodpovědný organizátor, trenér. Další informace 
vám budou zavčas sděleny.

Průběžně po celý rok probíhá spousta kulturních, 
sportovních a jiných volno časových aktivit, 
viz kalendář akcí či individuální pozvánky uvnitř 
Moravanských listů. Jako loni se obec zapojí 
do celorepublikové akce Víkend otevřených 
zahrad nebo Ukliďme Česko. Rozběhnou se 
farmářské trhy, bazárek dětského oblečení, 
velikonoční jarmark. Nově pak chystáme 
v souvislosti s realizací Studánky víly Vrbičky Den 
studánek, kdy oficiálně nový vycházkový cíl 
zprovozníme. 

Přeji všem krásné jaro a těším se na viděnou.

Ing. Lucie Stroblíková, místostarostka

Oznamujeme  termíny konání veřejných 
zasedání v roce 2020:

březnový termín zrušen,
11. června,
10. září,
10. prosince 2020.
Možná změna vyhrazena.

Prosíme občany o poskytnutí čísel svých 
očipovaných psů OÚ v Moravanech. 

V případě nálezu psa dojde rychle k jeho 
identifikaci a dohledání majitele.

Děkujeme.
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Odpadové hospodářství v Moravanech

Vážení občané, 

v posledních několika letech jsem se začala 
pravidelně věnovat sledování vývoje produkce 
odpadů v naší obci a s potěšením mohu 
konstatovat, že z nás mám radost.

Vy, naši občané, jste názorným příkladem toho, 
že není nutná finanční motivace k tomu, aby se 
třídilo. Jak můžete vidět na prvním grafu (obr. 1), 
přestože v Moravanech každoročně narůstá 
počet obyvatel, celková produkce směsného 
komunálního odpadu, tedy toho, který skončí 
v popelnicích, se v posledních 3 letech snižuje! 

Ještě lépe je to vidět v množství směsného 
komunálního odpadu v přepočtu na jednoho 
obyvatele (obr. 2).

Ovšem když se podíváme na celkovou produkci 
všech odpadů, které se na území naší obce 
vyprodukují, je vidět, že v přepočtu na počet 
trvale hlášených obyvatel se celkové množství 
vyprodukovaných odpadů každoročně zvyšuje 
(obr. 3).

Tento trend je ovšem způsobený tím, že velké 
množství obyvatel, kteří v naší obci skutečně 
bydlí, zde nemají hlášené trvalé bydliště, 
ale odpad zde produkují. Na druhou stranu to 
ovšem opět znamená, že směsného komunálního 
odpadu produkujeme skutečně čím dál méně, a to 
všichni, kdo u nás bydlí.

Dalším důvodem, proč celkové množství všech 
produkovaných odpadů narůstá, je skutečnost, 
že se od roku 2011 pravidelně vyváží biologicky 
rozložitelný odpad. Produkce bio-odpadu 
každoročně narůstá takřka dvojnásobně, a to se 
v celkové produkci odpadů znatelně odráží 
(obr. 4).  

Řešením na snížení celkového množství 
produkovaného odpadu a z logiky věci taktéž 
nákladů na svoz tohoto odpadu je snížení 
produkce bio-odpadu, který je v současné době 
vyvážen svozovou firmou do kompostárny 
v Žabčicích, kde je využíván na rekultivaci 
skládek.


Proto se Moravany rozhodly žádat o dotaci 
na pořízení kompostérů. V případě získání dotace 
budou kompostéry rozdány bezplatně Vám, 
našim občanům. Váš zájem o kompostéry můžete 
vyjádřit již nyní pomocí dotazníku, 
který zveřejníme na webových stránkách obce 
a bude distribuován do Vašich schránek. Vaše 
odpověď – vyjádření zájmu o kompostér – 
pro nás bude klíčová pro zpracování žádosti 
o dotaci.
Helena Kadlečíková, starostka
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Informujeme

Změna platí
od: 4. 3. 2020 00:00 h 
do: 30. 11. 2020 23:59 h
Linky: 51, 501
Zastávka: Ořechovská

Přeložení zastávky Ořechovská

Z důvodu rekonstrukce kanalizace je 
od středy 4. 3. 2020 do ukončení 
prací (předběžný předpoklad 30. 11. 2020) 
omezen provoz v ulici Ořechovské.

Zastávka Ořechovská pro linky 51 a 501 
ve směru do Moravan je vždy v době 
od 5:30 h do 23:00 h přeložena k zastávce 
linky 82 OC Futurum (u vchodu 
do nákupního centra). 

Ve směru k Ústřednímu hřbitovu zastavují 
linky 51 a 501 na stávající zastávce 
Ořechovská.

Siréna – varování obyvatelstva
Jak jste již zřejmě zaznamenali, došlo 
po několikaleté odmlce ke znovu zprovoznění 
sirény v Moravanech. Naše rotační siréna je 
umístěna na komíně hasičské zbrojnice. 

Poprvé se rozezvučela cvičně v pravé poledne 
první prosincovou středu, dále pak byl vynechán 
Nový rok a opět zní od února každou první středu 
v měsíci.

Při této příležitosti si dovoluji ozřejmit, k čemu 
sirény jsou, jaký mohou mít zvuk a jak se má
každý z nás zachovat. Při vzniku krizové situace 
vše koordinuje starosta vyškolený na krizové
řízení obce společně s pověřeným/krizovým 
týmem.

Pevně doufáme, že naše siréna bude zvučet jen 
ve zkušebním tónu (viz dále). 
Lucie Stroblíková, místostarostka

Tóny sirény
V ČR se pro varování obyvatelstva používá jediný 
varovný signál „Všeobecná výstraha“. Je to tón 
sirény trvající 140 sekund a může zaznít až 3x 
za sebou v cca tříminutových intervalech. 
U elektronických (tzv. „mluvících“) sirén je 
výstražný tón doplněn o hlasovou informaci, 
která upřesňuje nebezpečí (zátopové vlny, 
chemická havárie, radiační havárie) a je doplněna 
o výzvu ke sledování Českého rozhlasu a České 
televize.

První středu v měsíci, ve 12:00 hod., slýcháme tzv. 
„Zkušební tón“. Provází zkoušku sirén. Jedná se 
o nepřerušovaný tón sirény trvající 140 vteřin. 
U elektronických sirén je následně vysílána 
verbální informace „zkouška sirén, zkouška sirén, 
zkouška sirén, právě proběhla zkouška sirén,
zkouška sirén.“

„Požární poplach“ vyhlašuje rotační siréna
přerušovaným signálem (25 sekund trvalý tón, 
10sekund přerušení, 25 sekund trvalý tón)
po dobu jedné minuty a nebo v případě 
elektronické sirény napodobením tónu trubky
„HÓ-ŘÍ, HÓ-ŘÍ“ také po dobu jedné minuty.

V případě varování respektujte oficiální 
informace, nerozšiřujte poplašné zprávy, varujte 
ostatní, netelefonujte zbytečně, nepodceňujte 
situaci, pomáhejte dle možností, dbejte pokynů 
záchranných složek, myslete na to, že lidský život 
je nejvyšší hodnota!

Zdroj : Informační servis Hasičského záchranného sboru České republiky

Normal text — Lorem ipsum dolor sit amet, consectetur adipiscing elit, sed do eiusmod 
tempor incididunt ut labore et dolore magna aliqua.

Všeobecná výstraha

Zkušební tón

Požární poplach
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Informujeme

Informace z vyhlášky o poplatku ze psů

Obecně závazná vyhláška obce Moravany  
č. 3/2019 o místním poplatku ze psů 
stanovuje následující  sazby poplatku:

Vyhlášku najdete také na stránkách obce 
v sekci  Dokumenty obecního úřadu - 
Vyhlášky a nařízení. 

Prosíme majitele psů  o poskytnutí čísel 
svých očipovaných psů na OÚ v Moravanech. 

V případě nálezu  psa dojde rychle k jeho 
identifikaci a dohledání majitele.  Děkujeme.  

Splatnost poplatku je vždy  
do 31. 5.  příslušného roku.

Plaťte zejména převodem.

Pokud neznáte váš VS, 
kontaktujte obecní úřad.

Místní akční skupina Bobrava oslavila 5. výročí 
své činnosti 

Místní akční skupina Bobrava je společenstvím obcí, 
neziskových organizací, podnikatelů a aktivní 
veřejnosti působících na území 12 obcí kolem Bobravy 
– Modřice, Moravany, Nebovidy, Omice, Ořechov, 
Ostopovice, Popůvky, Radostice, Silůvky, Střelice, 
Troubsko a Želešice. Hlavním cílem místních akčních 
skupin po celé České republice je podpora a rozvoj 
venkovských regionů, a to nejen prostřednictvím 
přerozdělování dotačních prostředků z fondů EU, 
ale i prostřednictvím podpory spolupráce a setkávání 
místních občanů a organizací. 

Místní akční skupina Bobrava (dále jen „MAS“) byla dne 
11. 3. 2015 založena z iniciativy aktivní veřejnosti a obcí. 
Od té doby uplynulo již 5 let a MAS má za sebou 
spoustu zajímavé práce. Od svého založení MAS 
vyhlásila 4 výzvy k předkládání žádostí o dotaci v rámci 
Programu rozvoje venkova a 4 výzvy v rámci 
Integrovaného regionálního operačního programu. 

V rámci těchto výzev bylo podpořeno celkem 
25 projektů a do území přerozděleno 20 mil. Kč. 
Jednalo se o projekty na rekonstrukce chodníků, 
vybavení a obnovu základních a mateřských škol, 
na podporu investic drobných podnikatelů 
a zemědělců či o zřízení naučných stezek.

K činnosti MAS Bobrava patří i dotační poradenství 
a konzultace projektových záměrů v rámci různých 
dotačních titulů. MAS se prostřednictvím svých 
projektů dále aktivně zapojuje do materiální 
a vzdělávací podpory mateřských a základních škol.

V neposlední řadě se jedná např. o nové výsadby 
a pořádání seminářů pro veřejnost a celkovou podporu 
spolupráce v území MAS.

Za MAS Bobrava Alena Kováříková

Moravany jsou obec zapojená 
do familyfriendlycommunity auditu.

Cílem auditu je zvýšit atraktivitu obce jako 
místa vhodného pro rodiny, děti, seniory 
a podniky. Tato atraktivita má pozitivní dopad 
na hodnocení obce jako ekonomického 
aktéra.



8

Informujeme, ZŠ Moravany 

Štěpkování větví

Obec Moravany nově pořídila štěpkovač typu 
Laski LS 150/27 CB, který štěpkuje dřevní hmotu 
pro maximální průměr vkládaného materiálu 
150 mm. Je určen k likvidaci větví, kmenů, keřů, 
kůry a dalších nadzemních částí rostlin. 
Štěpkovač je umístěn za ČOV za rybníkem.

Kromě práce na veřejném prostranství nabízíme  
občanům i možnost služby přetvořit ořezané 
větve na štěpku. Občan Moravan má dvě 
možnosti:

1. Odvézt větve za ČOV na hromadu ostatních 
ořezaných větví, kdy následně obecní pracovníci 
štěpkování provedou. Štěpka bude následně 
použita na obecních pozemcích.
2. Objednat si štěpkovač k vám na zahradu, kdy je 
potřeba se telefonicky domluvit 
na čísle 731 188 575 u vedoucího technických 
pracovníků p. Sekaniny. 

Tato služba je zpoplatněna 750 Kč/hodinu včetně 
dopravy a obsluhy, faktura bude následně 
vystavena jménem obce a zaslána na domluvenou 
adresu.
Lucie Stroblíková, místostarostka

Ze života naší školy

Je tu jaro a s ním i blížící se rozloučení s našimi 
milými páťáky, přijímací zkoušky na osmiletá 
gymnázia a do výběrových tříd brněnských 
základních škol. 
Z tradičních akcí nás čeká zápis budoucích 
prvňáčků, letní škola v přírodě, dopravní den 
a den Země. 

Jarní prázdniny jsme ve škole využili k vylepšení 
prostor budovy a nechali nainstalovat akustické 
stropy v učebnách v horním patře školy 
a v jídelně. Výsledek je více než překvapivý nejen 
pro nás dospělé, ale i pro děti, které rychle 
zaznamenaly příjemnou změnu. Už nyní 
uvažujeme, že necháme v případě souhlasu obce 
dodělat akustické stropy i ve zbylých učebnách. 

Další informace k akcím 
naší školy můžete sledovat 
na www.zsmoravanyubrna.cz. 
Markéta Jedličková, ředitelka 

ZŠ Moravany

Ve středu 22. dubna se koná v naší škole zápis 
dětí do první třídy pro školní rok 2020/2021. 

K zápisu si prosím zákonný zástupce donese 
občanský průkaz a rodný list dítěte. 
Těšíme se na Vás.

Foto nového akustického stropu v učebně.

Nově jsme po domluvě s vedením obce 
přihlásili naši školu do projektu Český den 
proti rakovině, který se uskuteční ve středu 
13. 5. 2020 a budete si moci i v Moravanech 
zakoupit kytičku na podporu nemocných 
lidí. Plánovaná stanoviště jsou u školy, 
u školky, obchodu a zastávky. Bližší 
informace o časech budou včas zveřejněny. 

http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
http://www.zsmoravanyubrna.cz/
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MŠ Moravánek

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY MORAVANY 
pro školní rok 2020/2021

Ve školním roce 2020/2021 bude Mateřská škola Moravany, okres Brno-venkov, příspěvková organizace 
rozšířena o další jednu třídu, kterou otevíráme na detašovaném pracovišti Pšeník 18, Brno. 

Kritéria přijímacího řízení budou jednotná a zveřejněna na webových stránkách mateřské školy a obce 
Moravany v měsíci dubnu.

JARNÍ POZDRAV ZE ŠKOLKY

Ve vzduchu voní jaro a s ním se všichni ze školky 
těší ven. Už teď trávíme s dětmi co nejvíc času 
v přírodě, s příchodem teplého počasí si to 
užijeme ještě víc. Než ale jaro definitivně zažene 
zimu, stojí za to se ohlédnout. 

V prosinci se vydařilo naše první vystoupení 
v obchodním centru Futurum, kde děti ze třídy 
Koťátek, Berušek a Soviček předvedly skoro 
profesionální výkon. Pokračovalo naše pravidelné 
lyžování v Olešnici, které bylo završeno 
karnevalem na lyžích. Letos lyžoval rekordní 
počet předškoláků, a tak se jedno páteční 
dopoledne prohánělo svahy v Olešnici skoro 
čtyřicet malých pirátů. 

Naše nejstarší děti navštívily místní Základní 
školu, kde pod laskavým vedením paní učitelky 
z první třídy zažily jedno školní dopoledne. Však 
už se nemohou dočkat zápisu do školy!

A co nás čeká? Vyneseme paní Zimu a pozveme 
rodiče na tradiční školkovou brigádu na školní 
zahradu. S příchodem jara se rozhýbeme 
na sportovním dopoledni a pojedeme se podívat 
na představení Cirkusu LeGrando kde vystupují 
i naše absolventky. Také nás navštíví hasiči 
a užijeme si muzikoterapii. 

Zkrátka, ve školce se nenudíme!
Kateřina Havránková, ředitelka

(Foto z procházky a masopustu.)

Masky děti baví a tak se převlékly i na obecní 
masopust. V prostorách školní zahrady 
předvedly tradiční masopustní hry, říkadla 
a písničky. Den předem napekly ve školce 
masopustní dobroty, a tak mohly rodiče náležitě 
pohostit. 

Po všem tom veselí nastal klidnější čas, kdy se 
děti mohly seznámit s hvězdnou oblohou. A to 
prostřednictvím návštěvy zážitkového stanu 
a planetária. 

6. 5. Vydávání přihlášek
13. 5. Příjem přihlášek
20. 5. Výdej rozhodnutí
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Okénko do moravanských akcí
Masopust
Slunečné, i když mrazivé počasí přálo letošnímu masopustu. 
Na náměstí od brzkých hodin voněla zabijačková polévka 
a jiné dobroty. Harmonikář vyhrával a k dispozici byla 
spousta jídla u stánků. Když se sešlo více lidí, vydal se průvod 
do mateřské školy, kde si všichni společně zazpívali tradiční 
masopustní písničky a s dětmi si zahráli i nějaké ty 
masopustní hry. Posilněn koláčky se průvod rozšířil 
o štěbetající děti a navštívil paní starostku na obecním úřadě. 
Bohaté pohoštění uspokojilo chuť i těm největším jedlíkům. 
Zpátky na náměstí se pak mohl bavit masopustním veselím 
každý po svém. Tak za rok zas!

Jak se plesá v Moravanech
Ti, kteří se zúčastnili Obecního plesu, mi určitě dají 
za pravdu, že se první ročník rozhodně povedl. Všechny 
návštěvníky přivítal welcome drink a překrásně vyzdobený 
sál. K tanci a poslechu zahrála skupina Nota Bene Band a DJ 
Ital doprovázel k tanci až do opravdu brzkých ranních hodin.
Návštěvníci neměli šanci se ani na chvilku nudit. 
Mezi tancem a rautem zábavu zpestřila  taneční vystoupení - 
děti z tanečního studia Kometa a stepař Štěpán Žďárek. 
Přítomné v průběhu večera bavil i karikaturista a kouzelník 
Ondřej Michal. Večer vyvrcholil bohatou tombolou. 
Děkujeme všem sponzorům, všem účastníkům a všem 
organizátorům. Již nyní začínáme pracovat na dalším 
ročníku. A určitě se bude na co těšit. V lednu na 2. Obecním 
plese na shledanou.

Karneval poprvé jinak
První letošní akcí pořádanou kulturní komisí byl karneval 
pro děti. Využili jsme po plese krásně nazdobený kulturní sál 
a za pomoci animátorky Šárky jsme si letos užili krásné 
odpoledne s těmi nejmenšími.
Děti si zatančily, pohrály si, zasoutěžily a odnesly nejednu 
odměnu. Je potěšující vidět, že dětí v maskách od minulého 
roku přibylo a že se bavily nejen ony, ale i doprovázející 
rodiče.

Divadlo potěšilo malé i velké
Po téměř 8 letech se na pódium kulturního sálu 
v Moravanech vrátil ochotnický divadelní spolek Křemílek 
s uvedením pohádky O Slunečníku, Měsíčníku a Větrníku. 
Spolek čítající 23 dětských herců pobavil nejen malé diváky, 
ale i ty velké. Představení se povedlo opravdu skvěle a je 
k neuvěření, že nacvičit takovou pohádku dětem trvalo 
pouhé 2 měsíce. Představení přišla shlédnout necelá stovka 
diváků a peníze vybrané na vstupném byly věnovány 
divadelnímu spolku na další rozvoj. Jistě si je zaslouží a příští 
rok nás potěší dalším představením. 

Za kulturní komisi  Kateřina Havránková a Žaneta Pšikalová
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Z obecní knihovny

Nejčtenější autoři a knižní novinky v Obecní 
knihovně Moravany
V místní knihovně se v roce 2019 uskutečnilo přes 7000 
výpůjček knih s následujícím přehledem nejoblíbenějších 
spisovatelů. 

Dospělí čtenáři četli nejvíce knihy J. Nesbo, N. Horákové, 
A. Morštajnové, A. Goldflama, R. Bryndzy, T. Keleové-
Vasilkové, V. Vondrušky, P. Maye, A. Jakoubkové, 
H. M. Körnerové, D. Chamberlain aj. Sledování úspěšných 
autorů je cenným vodítkem při doplňování knihovny novými 
tituly. Za dva měsíce roku 2020 přibylo do knihovny nových 
20 knih i s těmito jmény. Jak je patrné, největší pozornosti se 
těší detektivní žánr, historické romány a také čeští a světoví 
autoři s tématy současnosti. 

Anotace několika titulů 
Císařská vyhlídka uzavírá pětidílnou románovou ságu 
časově umístěnou do období od pádu Bastily (Kočár 
do Neznáma) až po rok 1806.  Autorka H. M. 
Körnerová zasazuje děj do Francie, Itálie a Čech a hrdinové 
knihy Hermína, Stefanie a A. Gisserot prožívají mnoho útrap 
při svých cestách za bezpečím ve válkami zasažené Evropě.

Pro milovníky napětí i historie byla doplněna řada titulů 
pod názvem Hříšní lidé Království českého spisovatele 
V. Vondrušky (Adventní kletba, Dýka s hadem aj.). Hrdelní 
zločiny řeší Oldřich z Chlumu.  Historik Vondruška je téměř 
každoročně nominován na cenu Český bestseller. 

Naopak do současnosti nás přivádí útlá kniha Vrány od Petry 
Dvořákové. Senzitivní a umělecky talentovaná dívka je 
šněrována a týrána vlastní rodinou. Smutný příběh je 
rozdělený do kapitol podle všech postav příběhu. Podle 
mého názoru je nejvyzrálejší prózou od této oceňované 
mladé autorky. 

Hesla: dobré jídlo, příprava doma nebo v restauraci se 
objevují hned ve třech titulech rozdílného typu literatury 
(krásné i odborné). 

Dobré jídlo potřetí

Kuchařka Nejjednodušší plán na 29 dní je od autora 
publikací zabývajících se rovněž zdravým životním stylem, 
T. Kosačíka. Obsahuje recepty na přípravu pestré stravy a je 
určena pro ty, kteří chtějí snížit svou hmotnost. Kompletní 
jídelníček s rozpisem na každý den nabízí velký zdravotní 
efekt i úbytek váhy bez drastické diety.

Na závěr telegraficky přikládám soupis několika nových 
titulů, které určitě zaujmou (A. Jakoubková : Odříkaného 
manžela největší krajíc,  J. Patterson: Na tenkém ledě, 
L. Moriarty: Úplně cizí lidé, M. Higgins-Clarková: Na jedné 
lodi, H. Morrisová: Cilčina cesta (pokračování bestselleru 
Tatér z Osvětimi) aj.
 

Dětská literatura
Školnice Valerie se ujímá vedení (název knihy) a autorka 
této oblíbené série, psycholožka a spisovatelka 
Z. Pospíšilová si stále naopak udržuje vedení na 1. pozici top 
žebříčku nejčtenějších knih u našich malých čtenářů. 
Čarodějka Valerie řádí a čaruje v Páté ZŠ. Děj se točí kolem 
plánovaného školního výletu a také se mlsají sladké dobroty. 
Dostává je starý mrzout, ředitel školy. Valerie čaruje 
a sladkého potěšení mu přináší tolik, že za chvíli nemůže 
projít dveřmi. Proč? To už si musí zjistit sami malí čtenáři. 
Titul Prašina je dobrodružným příběhem pro kluky od 9 let 
a odehrává se na tajemném ostrově uprostřed Prahy. 
Deník malého poseroutky č. 14 – Na spadnutí je humorným 
příběhem o rekonstrukci zděděného domu a je psaný 
formou deníku. 

Jižní Morava čte
Rozloučím se s vámi informacemi o závěrečném slavnostním 
zakončení soutěže Jižní Morava čte. Děti, které postoupily 
do krajského kola v kategorii Volná tvorba, byly odměněny 
za krásné obrázky (na fotografii níže)  na téma Tajemná 
knihovna. Bylo pro ně připraveno představení v Divadle 
Polárka a dostaly mnoho drobných dárků, knihu a také lístky 
do zábavného Vida parku. 
Miroslava Horejsková, knihovnice

Dobré jídlo podruhé

Fit moučníky a recepty obsahují návod 
na přípravu chutných moučníků podle 
jednoduchých receptů z tzv. zdravých 
surovin. Cituji: „I moučníky a dezerty 
lze připravit zdravěji. Nevěříte? 
Zalistujte touto knihou. Uvidíte, že si 
můžete pochutnat na sladkostech 
i v období, kdy se snažíte zhubnout“.

Dobré jídlo poprvé

Román Mlsná huba je o podnikání 
v rodinné restauraci, která začíná 
skvěle fungovat a nabízet nejen dobré 
jídlo, ale i domácí atmosféru. 
 Středobodem knihy jsou však proměny 
vztahů v soužití pětičlenné rodiny. 
Knihu napsala a vydala v roce 2020 
novinářka, překladatelka a spisovatelka 
Magda Váňová. 



12

Klub důchodců

 Poté, kdy jsme oslavili v září 2018 čtyřicáté 
výročí vzniku Klubu důchodců obcí Moravany 
a Nebovidy, pokračovala činnost našeho klubu 
v nastavených kolejích. Ještě v závěru roku 2018 
jsme v prosinci uskutečnili tradiční mikulášskou 
nadílku za přítomnosti družiny Mikuláše, anděla 
a čerta. 
 25. ledna 2019 se uskutečnila výroční členská 
schůze klubu, kde se rekapitulovala činnost 
předchozího roku a byl nastíněn program pro rok 
2019. Na této výroční členské schůzi jsme 
vzpomněli a uctili památku naší dlouholeté členky 
výboru klubu paní Boženy Kroupové. Novou 
členkou výboru klubu byla zvolena paní Marta 
Stará.  Potěšilo nás i přijetí nových členek klubu, 
které jsme přijali na této výroční schůzi. 
K 31. 1. 2019 stoupl náš počet na 54, z toho 40 je 
z Moravan a 14 je z Nebovid. 
 Naše setkání se stále konají každý třetí měsíc. 
Předchází jim vždy výborová schůze zaměřená 
na přípravu, zajištění občerstvení přítomných 
a drobné dárky pro ty, kteří v tomto období slaví 
narozeniny. Všechna naše setkání jsou 
doprovázena hudbou, za kterou moc děkujeme 
panu Mirku Ševčíkovi a na „pěknú notečku“ si 
také zazpíváme. 
 Nadále spolupracujeme s moravanskými rybáři 
při sběru železa, blízko máme rovněž 
k zahrádkářům, z nichž mnozí (hlavně mnohé) 
jsou i členy našeho klubu. 
 1. března 2019 jsme navštívili v nově 
zrekonstruovaném Janáčkově divadle výpravnou 
známou operetu Polská krev.  
 Druhou květnovou neděli se uskutečnila 
v Nebovidech oslava ke Dni matek, na kterou byly 
pozvány i ženy z Moravan.  Pro radost hrála 
přítomným (i mužům, kteří se oslavy zúčastnili) 
cimbálová kapela Václava Kováříka.  Milým 
překvapením pro všechny přítomné ženy byla 
při odchodu růže, darovaná starostou obce 
Nebovidy.  
 Za další kulturní lahůdkou jsme se vypravili 
5. října na operu Její Pastorkyňa, rovněž 
v Janáčkově divadle.  Při návštěvě tohoto 
představení jsme měli smůlu, město Brno bylo 
zahlceno auty, takže přesto, že jsme vyjeli hodinu 
před začátkem představení, nepodařilo se nám 
přijet včas a stihli jsme až druhé a třetí dějství. 
I tak jsme prožili nádhernou atmosféru a skvělé 
výkony účinkujících. 

Společný Klub důchodců obcí Moravany-Nebovidy v roce 2019

 Za poznáním jsme se vypravili ve čtvrtek 5. září 
2019 na jednodenní zájezd.  První prohlídkou byl 
Třebechovický betlém. Jde o nejcennější, 
nejobdivovanější betlém. Je to unikátní 
mechanický betlém lidových řezbářů. Je jediným 
betlémem v České republice, který je prohlášen 
národní kulturní památkou.
 Další prohlídkou byl zámek v Častolovicích. 
Tento renesanční zámek byl v restituci v roce 
1992 navrácen současné majitelce Dianě Phipps 
Sternbergové, která na zámku žije a stále ho 
zvelebuje. V areálu zámku je samotný zámek, 
zvěřinec (minizoo), růžová zahrada, altán, dětské 
hřiště, obora, kavárna a restaurace.   I když jsme 
mnohdy uvízli na silnici v zácpě, všechny 
prohlídky včetně chutného oběda jsme i díky 
kvalitám našeho dlouholetého řidiče autobusu 
pana Nevěděla stihli  v předpokládaných časech 
a v pohodě jsme se vrátili domů.
 A protože čas neúprosně běží, vzápětí jsme 
na 6. prosince 2019 opět připravili mikulášskou 
nadílku, tradičně za účasti svatého Mikuláše 
s jeho doprovodem – jako vždy s andílkem 
a čertem (tedy čerticí). Za básničku a modlitbičku 
nadělil pak Mikuláš všem přítomným mikulášské 
balíčky.  Na závěr proběhla tombola, do které 
všichni přispěli nějakou cenou, někdo měl štěstí 
a vyhrál i několikrát, na někoho se štěstí 
neusmálo ani jednou, ale tak to chodí. 
 Obec Nebovidy uspořádala krátce před 
vánočními svátky – 22. 12. 2019 koncert známé 
kapely Mistříňanky. Pro členy klubu důchodců 
z Moravan byla zajištěna rezervace asi 40 míst 
na tuto akci.  Program Mistříňanky byl rozdělen 
na dvě části, nejprve lidové písničky hlavně 
z Moravy, včetně verbuňku, druhá část byla 
zaměřena vánočně. Všem se koncert moc líbil. 
 Jako tradičně děkujeme zástupcům obou obcí 
za podporu, kterou nám poskytují, za vstřícnost 
a ochotu při řešení našich potřeb a také 
za finanční příspěvky na naše akce. 

A protože je čas neúprosný a je „běžcem 
s dlouhým krokem“, 24. ledna 2020 jsme  na své 
výroční schůzi rekapitulovali akce minulého 
roku a nastínili jsme program našeho klubu 
pro letošní rok.  V našich dalších společných 
aktivitách budeme pokračovat v průběhu celého 
roku. 
 
Příspěvek pro Moravanské listy za Klub důchodců 
zpracovala Marie Ptáčková.
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Heading 1

Okénko do moravanské farnosti

O tříkrálové sbírce
“Radost, kterou způsobíme druhému, má 
podivuhodnou vlastnost: odrazem se neoslabuje, 
ale vrací se k nám košatější a zářivější.” M.Gándhí

Tříkrálová sbírka má v naší zemi už dvacetiletou 
tradici. “Na začátku to vypadalo jako bláznivý sen, 
který se stal skutečností”. To jsou slova 
olomouckého arcibiskupa mons. Jana Graubnera.
A letošní leden 2020 byl výjimečný 
i v Moravanech. Přihlásilo se téměř 70 dětí 
a vytvořily 21 skupinek koledníků. Již několik let 
zveme na tříkrálové koledování děti z moravanské 
školy a pokaždé nás překvapí jejich nadšení. Často 
se přihlásí i mládež, která již dávno nenavštěvuje 
moravanskou školu.

Koledníci jsou většinou děti a je velká naděje, 
že i jako dospělí budou jednou nezištně pomáhat 
– nejen potřebným ve svém okolí, ale především 
ve vlastní rodině. Děti velmi oceňují laskavé přijetí 
a ještě po letech si ho velmi dobře vybavují. Mnozí 
lidé možná ani netuší, jak jejich pohostinnost 
a štědrost děti inspiruje. V jedné rodině nabídli 
dětem čerstvé palačinky. Asi devítiletá holčička 
(coby koledník) z toho byla tak nadšená, že to 
vyprávěla všem svým kamarádkám. Jedna z nich 
se rozhodla, že v dalším roce pro koledníky také 
nachystá pohoštění. 

A hezky to také zdůvodnila: „Také bych chtěla, 
aby koledníci měli radost, že i v našem domě měli 
nachystané palačinky.”
Mnozí z rodičů po skončení koledování vytvářejí 
doma pro koledníky hřejivé zázemí, protože je 
dětem spolu dobře a nemohou se rozloučit.
Každým rokem zažíváme také velmi vstřícnou 
spolupráci se zástupci školy i obecního úřadu. 
V posledních letech místní kněz, otec Mariusz, 
slouží začátkem ledna mši svatou za všechny 
koledníky a dobrodince a celé obci vyprošuje 
požehnání.
A na závěr. Na účet charity bylo z tříkrálové 
sbírky v Moravanech odesláno 123 281 Kč.
Děkujeme za Vaši mimořádnou štědrost, za každé 
laskavé přijetí a vlídné slovo.
Oldřiška Langášková, koordinátorka sbírky 

Bohoslužby v době velikonoční

Mše svaté:
Zelený čtvrtek: 19.00 h
Velký pátek: 14.00 křížová cesta, 15.00 začátek novény 
            k Božímu milosrdenství, následně obřady
Bílá sobota: 21 h
Co proběhlo?
Dne 11. a 12. ledna 2020 se konala již jubilejní dvacátá Tříkrálová sbírka. Děkujeme všem dětem 
i vedoucím skupinek, kteří pomohli dobré věci.
Dne 25. ledna 2020 se uskutečnil letos poprvé Farní ples Moravan a Ořechova v prostorách nové 
sportovní haly v Nebovidech. Jednalo se o 6. ročník této akce a jako již tradičně byl velmi dobře 
připravený s kvalitním doprovodným programem, vystoupeními a nápaditým půlnočním překvapením. 
Hudebně ples opět doprovodila skupina Fordance Orchestra z Českých Budějovic se svým známým 
sólistou - Adamem Vojtěchem, ministrem zdravotnictví.
„Pěkná atmosféra, která se nedá slovy dost dobře vystihnout. Pohlazení pro duši i tělo. Nádherná 
výzdoba, vkusná zábava, výborná hudba, kvalitně připravené předtančení mládeže, zkrátka zábava 
na úrovni. Už se těšíme na příští rok!“… jen malá ukázka reakcí účastníků farního plesu. Děkujeme.

 (Bohoslužby se vzhledem k situaci případně nebudou konat.)

 Radostné a požehnané  Velikonoce!
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Pozvánky

Tato celorepubliková akce se bude konat zřejmě 
až v podzimním termínu.

Sledujte stránky obce a vývěsky. Děkujeme. 

Termíny akcí v Jabloňovém sadu 

v roce 2020 
duben
 Brigáda výsadba větrolamu 
a komunitní zahrady
termín bude upřesněn
 Ukliďme Česko
Ukliďme Jabloňový sad
Termín se může posunout.
květen 
Brigáda - termín bude upřesněn
výsadba okolo dětského hřiště
31.5. Dětský den 
27.6. Třetí sousedská párty
29.8. Čtvrtá sousedská párty
12.9. Brigáda výsadba zeleně
28.11. Rozsvícení vánočního    
 stromu
Akce pořádá 
a srdečně Vás na ně zve
Spolek Jabloňový sad. 
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Sport - představujeme zlatou gymnastku Nikol Orlovou

Moravany – zlatá kolébka sportovkyň

Představujeme nejmladší moravanskou 

zlatou medailistku Nikol Orlovou 

Brnu se někdy přezdívá Zlatá loď. Moravany jsou 
v tom případě Zlatá kolébka talentů. Přesně 
řečeno super talentovaných sportovkyň.
Nedávno jsme vám tu představili rodačku 
z Moravan kickboxerku Lucii Mlejnkovou, 
dvojnásobnou držitelku titulu mistryně světa. 
Moravany jsou ale také rodištěm Hany 
Skalníkové, dívčím příjmením Klapalové, 
plážové volejbalistky, blokařky, olympioničky.
   

Tentokrát máme tu čest Vám představit další 
zlatou sportovní hvězdu z Moravan. 

Je jí moderní gymnastka a zlatá mistryně ČR 
Nikol Orlová. 

V roce 2007 se Petře Orlové v Moravanech 
narodilo „třetí dítě“ – a byla to dvojčátka Eva 
a Nikol. Postupně absolvovaly zdejší školku a ZŠ, 
kde získaly začátky své pohybové aktivity. V roce 
2010 začaly cvičit v oddíle sportovní gymnastiky 
(SG) - KSG Moravská Slavia Brno. SG se věnovaly 
do svých 10 let, trénovaly, úspěšně soutěžily 
a vystupovaly. V roce 2017, kdy poprvé viděly 
cvičit moderní gymnastky, je tento sport nadchl. 
Přestoupily tedy k oddílu SK MG MANTILA Brno.

V roce 2018 reprezentovaly oddíl v závodě Spark 
CUP, který se koná při Mistrovství světa 
v ESG. Probojovaly se na MČR, kde v závodě 
dvojic a trojic vybojovala Nikol 5. místo. 

V roce 2019 Nikol Orlová začala trénovat 
ve dvojici s Annou Fuskovou, vybojovaly na MČR 
první místo a získaly titul mistryň ČR.

Nyní Nikol trénuje v kategorii jednotlivkyň 
s náčiním. 

Moravany fandí a na moravanské sportovkyně, 
zlaté moravanské rodačky, jsme tu právem hrdí – 
jste naší chloubou a ozdobou. A proto, milé zlaté 
sportovkyně, děkujeme, že naší obci děláte tak 
skvělé jméno. 

Jdete také příkladem dalším holkám a klukům, 
kteří díky vám vidí, že moravanský odchov může 
mířit až na zlato. Těšíme se, koho vám zde 
budeme moci představit příště. 
redakce

Slovníček pojmů:

SK MG MANTILA Brno, z. s.  tento oddíl  vznikl 16. 5. 2006, věnuje se moderní 
gymnastice a estetické skupinové gymnastice (ESG).

Moderní gymnastika MG

kombinuje divadelní tanec, balet, gymnastiku. Podle věkových kategorií se zde 
cvičí s náčiním, kterým se rozumí: obruč, míč, kužele, stuha, švihadlo. 
Olympijským sportem se stala v roce 1984.

Estetická gymnastika ESG

vznikla  ve Finsku, jako gymnastika s významným zdravotním aspektem. 
Soutěží se ve společné skladbě bez náčiní, kterou cvičí 6 – 14 gymnastek. 
Hudební doprovod je libovolný. 
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Jsou dva druhy moudrosti. První je ten, co se učí ve školách, 
je v moudrých knihách a lze se jej naučit z příruček 
nebo instruktážních videí. Výsledkem je ten kapitán, co veze 
na lodi náklad zlata a ví všechno o plachtách, ráhnech, 
počasí a azimutech a s lodí míří vpřed k vytčenému cíli.

Pak je ten druhý typ moudrosti, který se naučit nedá. To je 
ten druhý kapitán, kapitán pro časy bouří tak prudkých, 
že se o nich nikde nepíše. První kapitán za takové bouře 
neochvějně pluje vytyčeným směrem, zůstává klidný, i když 
posádka panikaří, a zůstane klidný, i když vlny zalijí palubu 
a koráb se všemi námořníky i zlatem zmizí pod hladinou. Ten 
druhý kapitán ví, že nyní je všechno jinak, že jsme v časech, 
kdy neplatí konvenční moudrost, a že věci, které by jindy 
byly bláznivé, dnes bláznivé nejsou. Velí vyhodit bedny se 
zlatými pruty přes palubu, odlehčit lodi, ztratit vše, 
ale zachránit životy, vždyť bohatství přijde znovu, životy se 
nevrátí! Zlato letí do hlubin a loď přežije.

Ty časy jsou zde. Nikdy se nikdo z nás nesetkal s ničím 
takovým za svého života, ani naši rodiče. Vzorce chování, 
které platily dříve, dnes neplatí. Pokud jsme byli vychováni 
v tom, že se v neděli chodí na mši svatou do kostela a dělali 
jsme to tak po celý život a z dobrých důvodů, dnes to neplatí, 
moudrost v čase bouří je zůstat doma. Ne kvůli obavě 
o vlastní život. Nám mladým se nic nestane. Onemocnění je 
u nás buď lehké, nebo dokonce bezpříznakové, takové, že si 
jej u sebe ani nevšimneme – je ovšem reálná možnost, že 
nakazíme prarodiče a všechny seniory, pro které nákaza 
může být fatální.

Nezažili jsme to, nemáme zkušenosti, ale je třeba jednat.

Lépe být dnes obviňován, že jsem zbabělec a bezbožník, 
než zítra z toho, že jsem způsobil škody na zdraví.

Chápu, že žijeme v národě, kde politici i prezident po léta 
budovali kulturu, ve které jim normální občan nevěří a ptá se 
ani ne na to, co konkrétní politik říká, jako spíše proč to říká 
a jaké své zájmy tím sleduje. Po léta beztrestně zasévali vítr. 
Když pak přijde epidemie jako tato, politici sklízí bouři.

Jak v tom známém obrazu, kdy do kraje přijede cirkus 
a těsně před představením propukne požár. Klaun utíká 
do městečka pro pomoc, ale zapomene, že je již nalíčen 
na večerní výstup, a místní jeho nářky a zoufalé volání 
vnímají jako začátek představení, smějí se a tleskají. Klaun 
lomí rukama a pláče a lidé mu tleskají tím víc – a šapitó 
mezitím shoří. Naši politici jsou v podobné situaci. Teď říkají 
pravdu.

Opravdu nejde o to, abychom po českém způsobu licitovali 
o akcích pro devadesát devět účastníků a jak jsme zvyklí 
a naučeni, obcházeli nařízení, kde se dá a zařídili se po svém. 
Tahle strategie fungovala zatím vždycky. Dnes ale ne.

Jde o to, aby v každém okamžiku bylo vážně nemocných 
méně než je počet lůžek na JIP ve všech nemocnicích 
v České republice, to je celé. Pro zpomalení epidemie je 
třeba udělat opravdu všechno a způsoby myšlení a jednání, 
které se tolikrát osvědčily ve slunných časech, by nyní loď 
spolehlivě přivedly ke dnu. Každý nyní musíme snižovat 
riziko. Ne proto, že nám to někdo nařídí a hrozí pokutou, 
ale protože máme odpovědnost jeden za druhého, 
v současnosti nejvíce za naše seniory. Vlastně je to 
jednoduché.
Marek Vácha,  brněnský římskokatolický kněz, teolog, 
přírodovědec, pedagog a spisovatel
                  

Vzkaz nejen pro Moravany za časů pandemie 
od kněze Marka Váchy

Florbalová sezona byla vlivem koronaviru předčasně 
ukončena. I tak se ale můžeme jako klub TROOPERS 
pochlubit několika skutečnostmi, které nastaly hned 
v prvním roce fungování nově vzniklého klubu.

Sezonu 2019/2020 jsme začali na pražském turnaji Czech 
Open, což je největší mezinárodní florbalový turnaj na světě. 
Našemu mužskému oddílu se podařilo zvítězit v kategorii 
Muži Open. Tento start jako by byl předzvěstí, jak se jim 
bude dařit v celé následující sezoně. Muži opanovali 
3. nejvyšší ligu v České republice (Národní ligu - východ) 
a bez prohry v základní hrací době postoupili 
do vyřazovacích bojů. Ve čtvrtfinále vedli 2:0 na zápasy 
(během víkendu se na zápasy došlo podívat a udělat skvělou 
atmosféru téměř 200 fanoušků), ale série a následně i sezona 
byla předčasně ukončena. Rozhodnutím výkonného výboru 
Českého florbalu navíc došlo ke zmrazení soutěží. Kvůli 
tomu muži TROOPERS budou hrát i nadále 3. nejvyšší ligu.

Ale teď pryč od mužkého oddílu a vzhůru za dětmi. Aktuálně 
trénujeme v Nebovidech, Tuřanech a Telnici. V Moravanech 
hala není, i když si myslíme, že by to rodiče hráčů, kteří děti 
aktuálně musí dovážet do okolních měst, velmi ocenili. 
O mládež TROOPERS se stará 20 certifikovaných trenérů. 
Těm udělalo obrovskou radost, že se na nábory v září a říjnu 
dostavily desítky dětí. 

Do “rodiny” TROOPERS přibylo 50 nových dětí, které mohou 
hrát v kategoriích od minipřípravek (4 roky) až po juniory 
(19 let). V lednu tohoto roku se zúčastnily turnaje Prague 
Floorball Cup, ze kterého si přivezly cenné kovy, ale hlavně 
spoustu zážitků.

Vize klubu jasně ukazuje, že cílem TROOPERS je výchova 
dobrých lidí s láskou ke sportu. To ale neznamená, 
že bychom neměli sportovní ambice. Právě naopak. Ty máme 
velmi vysoké. Do několika let bychom chtěli být jedním z 
týmů v 1. nejvyšší lize. Z představy, že by se superliga hrála 
v Moravanech, nám naskakuje husí kůže. 

Přejeme krásné jaro a někdy na našich zápasech na viděnou! 
TROOPERS - florbalový klub s moravanským srdcem

Florbal - Troopers
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